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Naši dopisi. 
Iz Zagreba 22. okt. (Otvorenje vseučilišča). O slo

vesnostih , katere je Zagreb ravno pretekli teden videl 
in h katerim sta se iz Ljubljane posebno očividno vde-
ležila društvo „Sokol" in pevski zbor čitalnice z zasta
vama ter več drugih domoljubov, ste že imeli kratka 
telegrafična poročila. Moj namen ni popisovati unanje 
slovesnosti, narisal bom le na kratko n o t r a n j e otvo
renje hrvaškega vseučilišča. — Po slovesni maši v stolni 
cerkvi, katero je služil nadškof Mi h a j lo vi č in pri 
kateri so bili razen velikega števila tujcev nazoči ban 
M a ž u r a n i č kot zastopnik cesarja, ogerski minister 
P a u l e r , general M o l l i n a r v , škofa S t r o s s m a j e r 

in S m i č i k l a s itd., se je pričela prava slovesnost otvo-
renja v sobani akademije (avli). Akademiški senat s 
svojim rektorjem pripelje kraljevega poverjenika bana 
M a ž u r a n i c a , kateri stopivši na prestol da prebrati 
njegovo imenovanje za poverjenika Nj. Veličanstva, po
tem zakonske člane o vseučilišču. Na to proglasi z 
vzvišenim glasom vseučilišča otvorenje. Zunaj zapojo 
zvonovi in topovi zagrome. Ban da potem prebrati 
pisma, ki se tičejo prvega rektorja Matije Me si ca , 
ter mu veli prevzeti rektorsko stolico. Dalje v latin
skem govoru izreče željo, da bi vseučilišče, ki je po« 
stala le po velikih žrtvah naroda , posebno pa blazega 
mecenata škofa Strossmajerja, pod krilom Nj. Veličan
stva se razcvetalo in trajalo na veke. Za njim govori 
prvi rektor, ki pričenši: „ Velik je dan , ki ga dan^3 
slavi ves hrvaški narod", pozdravlja v latinskem jezika 
zastopnike raznih vseučilišč, akademij, učenih in knji
ževnih društev itd. Kratek zadržaj govora njegovega ]S 
bil: Razvitek duševnega in znanstvenega živelja v Hr
vatih sploh, posebno pa vse ono, kar je sodelovalo, da 
je slednjič došel narod do otvorenja hrvaškega vseuči
lišča. Pokazavši tako , kaj so žrtvovali za vseučilišče 
naroda najboljši sinovi, opominja dijake in profesorje, 
da ne bi zaostali za željami vsega naroda , nego opra
vičili nade njegove. Govoril je čez uro časa. Potem 
so pristopili po vrsti zastopniki učenih zavodov, med 
njimi tudi slovenske „Matice", da pozdravijo vseučilišče 
in njegovega rektorja ter mu podajo adrese. Matičino 
adreso je izročil dr. C o s t a s slovenskim nagovorom. 
Spregovoril je tople besede o ustanovitvi zavoda, ki ga 
tudi Slovenci pozdravljajo za zvezdo veselejše prihod
nosti; kajti Matica slovenska je skupščina vseh Sloven
cev v 5 krajinah raztresenih, naj se toraj pozdrav nje
gov sprejme za glas celega slovenskega naroda. — Zali-
bog, da Slovenci, ki smo tudi en del Jugoslovanov, 
zdaj ne moremo še vživati vseh pravic, ki se bodo de
lile onim, ki bodo tu študije svoje dovršili, al upati 
smemo, da se odstranijo te ovire in da vseučilišče tro-
jedne kraljevine bode tudi učilišče sinovom matere 
Slovenije. 

Govor, čegar bistveni zapopadek so gori navedene 
besede, je bil živahno sprejet. Izmed zastopnikov tujih 
vseučilišč je govoril posebno profesor G n e i s t iz Bero-
lina, pozdravljaje najmlajšo sestro na jugu, kateri namen 
je omiko širiti proti vzhodu. On pravi , da se p r a v i 
nemški učenjaki ne spodtikajo nad nobenim jezikom, 
marveč, da vidijo v različnostih jezikov le pospeh iz-
obraženja. Zastopana so bila po posebnih poslancih 
vseučilišča: Bolonjsko, Pražko, Krakovsko, Graško, Pe-
štansko, Berolinsko, Koiošvarsko; akademiji Ogerska 
in jugoslavenska, Ceski muzej, srbska visoka šola Beli-
graška in učeno društvo, Matici slovenska in slova
ška itd.; poslanci so pozdravljali vseučilišče vsak v 
svojem jeziku, slišali so se pozdravi v madjarskem, 
češkem, poljskem, hrvaško srbskem, s l o v e n s k e m , 
slovaškem, nemškem in laškem jeziku. D u n a j s k o 
vseučilišče ni posialo nobenega poverjenika. Ali je to 
mrzenje do s l o v a n s k e g a vseučilišča? Čudno je na 
vsak način. Rektor je vsem skupaj odzdravljal latinski. 
Naposled so bili prošeni vsi zastopniki in dostojnejši 
gosti , vpisati svoja imena v spomeniško knjigo. Ko-
neČno še nekoliko o drugih gostih. S l o v e n c i , katerih 
je bilo došlo iz Ljubljane lepo število s „Sokoiomu in 
Ljubljanskim pevskim zborom vred , so bili nam mili 
bratje, menimo, da so vzeli seboj prijazen spominj da 
bratov Hrvatov. Slovencev je prišlo iz vseh krajev, 
le iz Stajarskega smo le malo videli. Nimajo li simpatij 
do nas bližnjih jim sosedov? Nadjamo se in želimo, 
da vsi bratje Slovani, ki so nas počastili, v blagem 
spominu ohranijo ta dan in nas. 
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V Gorici 24. okt. — N e m š k a o b r t n i j s k a š o l a , 

ki jo hoče ministerstvo tukaj napraviti, ne bo, kakor 
smo mislili, šola za dečke, ki se po dovršenih nekaterih 
razredih ljudske šole lotijo kake obrtnije, ampak — 
s r e d n j a o b r t n i j s k a š o l a ima biti! Sprejemati se 
imajo vanjo mladenči po d o g n a n i n i z i r e a l k i . To 
bi bilo vse lepo, ko bi le kaj bolj praktično bilo. Ko 
liko dijakov bo štela ta viša obrtnijska šola, Če se bode 
rekrutovala samo izmed takih učencev, ki so 4 realkine 
razrede dognali, pa nočejo ali ne morejo v više realne 
razrede prestopiti? Pa kaj to! En eksperiment več ali 
manj — to ne stane druzega nego ^ nekaj tisuč goldi
narjev. Teh pa imamo na kupe! Ce se nova srednja 
obrtnijska šola res ustanovi, imeli bomo petero srednjih 
šol v Gorici: stari gimnazij, višo realko, učiteljsko iz-
obraževališče, kmetijsko šolo. In, če pride še 8razredna 
nemška dekliška šola ali pa žensko izobraževališče — 
po tem jiam ne bode manjkalo druzega, ko še vseuči
lišča. Čudno pa j e , da nam od zgorej vsega dajejo, 
samo tega ne, za kar jih mesto in dežela že leta in leta 
prosi, namreč ital.-slovenskih srednjih šol (gimnazije in 
realke ali pa realn. gimn.) ali vsaj nizih njih razredov. 
Toda — molči ti naša podložniška pamet in pusti, naj 
delajo drugi za nas brez nas! — Letos imajo na tu
kajšnjem učit. izobraževahšči u č i t e l j i c e že v drugo 
n a p r e d o v a l n o p o d u č e v a l n i t e č a j ; udeležuje se 
jih kakih 37 (laških). — V sredo nas je — kakor sem 
uni pot napovedalv— zapustil polk nadvojvode P r a n e 
K a r o l a (št. 55). Se nikoli se ne spominjam, da bi bili 
vsi meščani vseh stanov in strank tako zadovoljni s 
katero posadko , kakor smo bili s častniki in prostaki 
omenjenega polka in sosebno tudi z njegovo bando. Iz 
vseh lokalnih časnikov doni hvala za vrlimi Ogri (raznih 
narodnosti). Mestna gosposka j e izročila njihovemu po
veljniku lepo pohvalno pismo. — Dve uri od tukaj — 
v R e n č a h pri Ipavi (reki) — je bilo 21. t. m. b i r 
m o v a n j e . Neslišano je pa to , da so t a dan — de
lavnik! — napravili javen p l e s . Pač daleč smo že 
prišli z liberalno surovostjo! Sicer pa , kakor pravijo, 
se je omadeževal s tem slavnim činom prav za prav le 
nek nekdo, ki je hotel pokazat i , da dandanes ne uka
zujejo več f—ji. 

Iz Mozlja 20. okt. {Potrdilo in zahvala.) Od č. g. 
T. K. iz V o d i c sem prejel 2 gold. in od č. g. dekana 
Jos. N o v a k a po njem v Kočevskem mestu nabranih 
ter po njem mi zročenih 117 gld. 77 kr . , nekaj živeža 
in obleke. Za vse to se Vama, častita gg. prijatla, 
kakor vsem blagim gg. dobrotnikom in blagim gospem 
iz Kočevskega mesta v imenu svojih nesrečnih pogo-
reicev, prose Vam, da Vas Bog drugod blagoslovi in 
enake nesreče obvaruje, prisrčno zahvaljuje 

M a t i j a T o r k a r , župnik. 
Iz KoŠcUie. — Po naključbi smo dobili list „Slov. 

Naroda" od 18. t. m. v roke, kjer se v dopisu iz Ko-
Šane naš ,,fermentinov buh" doli od vode j ez i , da se 
nam je hotel tukajšnji poštar g. France P up is za žu
pana vriniti, in da je M. Z. za njega agitiral. Nam ni 
eno ni drugo znano, konstatujemo le prvič, da, če nam 
Bog da še kaki dve dobri letini, zgubi dopisnik „SIov. 
Naroda" še to malo svojega fermentinovega vpliva med 
nami; drugič pa , če bi se zgodilo, kar se tudi bo , da 
dobimo omenjenega rojaka za Košanskega župana, smemo 
biti zadovoljni, ker je brihtna glava, in je najbolj 
izmed vsih nas sedanjih prebivalcev naše občine za to 
stopinjo sposoben, ter ima, kakor je videti, tudi resno 
voljo, našo zelo zamreženo županijo v red spraviti. 

Iz Senožeč 20. okt. — Naš gospod župan je pre-
čuden mož; 10. dne t. m. je občinski sluga na navad
nem kraju objavil, d a , kdor ima še kaj od vojaškega 
kvartiranja tirjati, naj se v 8 dneh pri županiji oglasi. 

Precej po tem oklicu je šel eden izmed najbolj zadetih 
k županu, da naj mu pridržano vojaško pristojbino iz
plača, al gospod župan mu je mesto plačila ta-le libe
ralni „beseheid" dal : „Ce misliš, da ti še kaj gre, toži 
me po postavni poti, jaz imam pravico tretjino vo
jaške prenočnine si pridržati!" Pane župan, kje je 
vaša doslednost?! Zakaj si niste tudi od vseh častni
kov in od zadnjih vojakov tretjine pridržali? Nadjamo 
se , da vas si. c. kr. okrajno glavarstvo o tej tretjini 
do dobrega poduči. — Na oni dve v 40. listu „ Novic" 
vam stavljeni vprašanji ste tudi obmolknili, zatorej vam 
hočemo prihodnjič, Če se nam bo poljubilo z vami se 
pogovarjati, več vprašanj o gozdnih in poštnih zadevah 
v dragih vnam „Novicah" staviti. 

Iz Št. Gregorja na Kočevskem 20. oktobra. — Pri 
nas so bile J20. septembra nove občinske volitve in vo
ljen je bil Štefan P e t r i č za predstojnika, Anton Ju -
vanec, Jernej Tomšič in Jakob Adamič pa za sveto
valce. 

Iz Ljubljane. {Oklic družbe kmetijske.) Slavno mini-
sterstvo kmetijstva je podpisanemu odboru dalo 800 gld. 
z naročilom, naj jih obrne v podporo v i n o r e j s k i h 
d r u ž e b , v podporo n a p r a v e in v z d r ž a n j a š o l 
s k i h v r t o v in pa d r e v e s n i c na Kranjskem. To se 
daje na znanje s pristavkom: naj se o d b o r i v i n o -
r e j s k i h d r u ž e b , k r a j n i s v e t i l j u d s k i h šol in 
pa ž u p a n s t v a , ki želijo iz imenovanega denarja 
kake podpore za gori navedene namene, zadnji čas do 
30. novembra t. 1. pismeno oglasijo pri podpisanem 
odboru in na tanko povedo, za k a j potrebujejo pod
pore, in to z d o k a z i izpričajo. 

Centralni odbor c. kr. kmetijske družbe 
v Ljubljani 15. oktobra 1874. 

— K preskušnji v S l a p š k i sadje- in vinorejski 
šoli se je danes podal gosp. dr. C o s t a kot zastopnik 
deželnega odbora, gosp. P . L a s n i k pa kot zastopnik 
centralnega odbora družbe kmetijske. Deželni odbor je 
poslal tudi gosp. V i č e l - n a , deželnega inženirja, ki je 
nadzoroval mnoge naprave pri prenaredbi Slapške graj-
ščine v vino in sadjerejsko šolo. 

— Shod ljudomilih gospa, gospodičin in gospodov, 
ki jih je včeraj sklical odbor katoliške družbe, je skle
nil delati na t o , da tudi letos nekoliko u b o g i h š o l 
s k i h o t r o k dobi z i m s k o o b l e k o . 

— {Živinski sejmi) so zarad živinske kuge , ki se 
j e na Oblokah prikazala, prepovedani v vseh krajih 
Loškega, Planinskega in Idrijskega okraja. 

— (PoverjeniŠtvo družbe sv. Mohora) za Ljubljansko 
dekanijo naznanja vsem častitim udom, da so družbene 
knjige vsaki dan dobiti na starem trgu v Ničman-ovi 
hiši št. 16. 

— {Vse pride na dan.) Ko so „Novice" pred pa r 
leti očitale „Tagblattu", da je iz korita skrivne podpore, 
se je ta pritepenec na vso moč na noge postavljal in 
odbijal od sebe ta sum na tak predrzni način, da bi 
mu bil kdo, ki ga še ni poznal, skoro verjel. Zdaj pa 
finančni minister sam ga stavi na laž. V proračunu 
za 1. 1876 naznani namreč, da k o l e k č a s n i k o v na 
Kranjskem nese vladi 3000 gold. na leto. Mi smo pa 
zračunili, da samo slovenski časniki plačajo koleka čez 
4000 gold. Kje je po tem takem „Tagblattov" kolek, 
ki bi moral vsaj 1500 gold. na leto znašati? Kje je 
dalje onih 1000 gold., katere slovenski listi plačujejo 
č e z 3000 gold.? „Dispositionsfond" ima različne poti, 
po katerih lahko v Ljubljano hodi. Naj zdaj „Tagblatt" 
še kaj reče, ako more! 

— (Slovensko gledišče) se je pričelo preteklo ne
deljo s šaloigro „Trije klobuki", po francoskem origi
nalu iz nemškega prestavljeno. Ta igra ni za naš oder, 
ker potrebuje, da doseže svoj namen, popolnoma izur-
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jenih igralcev. Naši igralci so storili, kar je bilo v 
njih moči, zlasti gospe dičinaPodkrajšekova in gospodje 
Schmidt, Kajzel, Nolli. Gledišče je bilo še dosti polno. 
— Prihodnjo nedeljo se bo igralo ;,Mlinar in njegova 
hči", kakor j e to na vseh svetnikov dan že navada. 

— (Za izobraŽevaliŠČe učiteljev in učiteljic) bo vlada 
zidala v Ljubljani poslopje. Že je naročila poiskati za 
to pripravnega prostora. 

— (Ljubljanski mestni očetje) so pa zopet pokazali, 
da se brigajo za vsako drugo reč bolj ko za potrebe 
mesta. V zadnji seji so namreč sklenili 200 gold. po
slati mornarjem vrnivšim se iz severnega pola kot „na-
roden dar" (Nationalgeschenk) in to ne iz svojih žepov, 
ampak iz mestne blagajnice, ki je za mestne potrebe 
zmiraj prazna. Bodo pač veselje imeli mornarji nad 
temi 200 gold., od katerih bo na vsacega toliko prišlo, 
da bo , kakor pravimo, „enkrat p i l / ' — Drug „Schwa-
benstreich" je bil predlog nekega očeta, da bi se iz 
mestne blagajnice poslala podpora ali miloščina pogo-
relcem v Meiningenu , ki je tako daleč od Ljubljane, 
da še vsak bralec za-nj ne ve in tudi izmed mestnih 
očetov — bi rekel — komaj polovica. A ker je na 
Nemškem, zato imajo nekateri očetje simpatije do „bra-
tov" Meiningčanov, kateri bi se pa v enakem slučaju 
gotovo za nas še ne zmenili ne. Če hočejo mestni očetje 
že skazati se dobrotljive z denarjem meščanov, saj imajo 
potrebne reveže dosti bliže , na pr. na Vrhniki , v Mo-
zelju, stradajoče na Dolenskem itd., za katere kaj dati 
iz mestne kaše jim pa , kar mi vemo, še ni na misel 
prišlo. K sreči se ta predlog vendar ni sprejel, ker 
„Laibacherica" nič ne poroča o njem. Na vsak način 
pa taki sklepi kažejo, kam naše očete „srce pelja". 

— (Društvo »Sokol") je imelo preteklo soboto v sa
lonu Ljubljanske čitalnice večerno zabavo, pri kateri 
j e starosta gospod N o l l i poročal o izletu „Sokola" v 
Zagreb. 


